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    Sğawomir Nowak zostağ aresztowany po przedstawieniu mu 

przez prokuraturň zarzut·w kierowania zorganizowanŃ grupŃ 

przestňpczŃ czerpiŃcŃ korzyŜci z korupcji i prania brudnych 

pieniňdzy. Mirosğawa Chyr z Prokuratury Okrňgowej w 

Warszawie oŜwiadczyğa, Ũe Nowak w wyniku tych przestňpstw 

uzyskağ ponad 1,3 mln zğ. Zarzuty dotyczŃ lat 2016-2019, gdy 

byğy polityk Platformy Obywatelskiej kierowağ agencjŃ 

Ukravtodor, kt·ra zarzŃdza sieciŃ drogowŃ w Ukrainie. Jak 

poinformowağa ukraiŒska prokuratura, chodzi o korupcjň przy 

przetargach na budowň dr·g ï oferenci przekazywali ğap·wki 

w formie wkğad·w kapitağowych do firm na terytorium Polski. 

śledztwo w sprawie Nowaka prowadzi zesp·ğ prokurator·w i 

funkcjonariuszy sğuŨb antykorupcyjnych z Ukrainy i Polski. 

    Za Sğawomira Nowaka porňczyğo 17 os·b, w tym ï jak 

informuje portal NiezaleŨna ï posğanki PO Mağgorzata Kidawa-

BğoŒska i Henryka Krzywonos-Strycharska oraz prezydenci 

GdaŒska Aleksandra Dulkiewicz i Sopotu Jacek Karnowski. 

Mimo to SŃd Okrňgowy w Warszawie odrzuciğ zaŨalenie 

obroŒcy i utrzymağ areszt. 

    PrzygrywkŃ obecnych problem·w Sğawomira Nowaka byğa 

sprawa niewpisania przez niego do oŜwiadczeŒ majŃtkowych 

zegarka o wartoŜci 17 tys. zğ, kt·rego pochodzenia nie potrafiğ 

wyjaŜniĺ. W listopadzie 2013 r. prokuratura wystŃpiğa do sejmu 

o uchylenie immunitetu Nowakowi, by w styczniu 2014 r. 

postawiĺ mu zarzuty. 

    W poğowie 2014 r. tygodnik ĂWprostò ujawniğ nagrania z 

warszawskiej restauracji Sowa & Przyjaciele, gdzie Nowak 

skarŨyğ siň byğemu wiceministrowi finans·w, Ũe urzŃd 

skarbowy rozpoczyna kontrolň w firmie jego Ũony: ï Mam 

nadziejň, Ũe dotyczy to tylko jej dziağalnoŜci, a nie bňdŃ chcieli 

tego crossowaĺ z moim rachunkiem ï m·wiğ Nowak. Afera 

podsğuchowa i sprawa zegarka przerwağy karierň jednego z 

bliŨszych wsp·ğpracownik·w Donalda Tuska i Bronisğawa 

Komorowskiego. W listopadzie 2013 r. Nowak zğoŨyğ dymisjň 

z zajmowanego od 2011 r. stanowiska ministra transportu w 

rzŃdzie PO-PSL, a w 2014 r. zrzekğ siň mandatu poselskiego i 

zrezygnowağ z czğonkostwa w PO. 

    W 2015 r. SŃd Okrňgowy w Warszawie niespodziewanie 

umorzyğ sprawň zegarka: ï BiorŃc pod uwagň cağoksztağt 

majŃtku oskarŨonego, przedmiotowy zegarek stanowiğ 

niewielkŃ czňŜĺ tego majŃtku ï uzasadniğ sňdzia. 

    W paŦdzierniku 2016 r. Sğawomir Nowak zostağ szefem 

Ukravtodoru. JednoczeŜnie przyjŃğ ukraiŒskie obywatelstwo ï 

w mediach spekulowano, Ũe miağo byĺ to zabezpieczenie przed 

kğopotami z polskim wymiarem sprawiedliwoŜci. Kijowskie 

schronienie Nowaka ostatecznie nie okazağo siň bezpieczne.  

    We wrzeŜniu 2019 r. ukraiŒska agencja antykorupcyjna 

poinformowağa o skierowaniu do sŃdu sprawy oŜwiadczenia 

majŃtkowego, w kt·rym Nowak Ănieprawidğowo wskazağ 

wartoŜĺ samochodu oraz kwotň Ŝrodk·w na rachunkach 

bankowychò. Choĺ w oficjalnej informacji zaznaczono, Ũe 

ĂsporzŃdzenie protokoğu i przesğanie go do sŃdu nie oznacza 

uznania osoby za winnŃò, to Nowak zrezygnowağ z funkcji 

szefa agencji Ukravtodor. Choĺ juŨ w paŦdzierniku 2019 r. sŃd 

w Kijowie umorzyğ postňpowanie dotyczŃce oŜwiadczenia, to 

ukraiŒskie sğuŨby antykorupcyjne nie przestağy siň interesowaĺ 

siň majŃtkiem Nowaka. Efekt tego zainteresowania to 

wszczňcie wsp·lnego ukraiŒsko-polskiego Ŝledztwa. Å 
 


 

Å Sğawomir Nowak jeszcze 
jako szef agencji Ukravtodor. 



ï To jest polityczna ustawka, 

doskonale o tym wiecie ï 

powiedziağ Sğawomir Nowak, 

prowadzony do sŃdu przez 

funkcjonariuszy Centralnego 

Biura Antykorupcyjnego. 22 

lipca 2020 r. SŃd Rejonowy 

Warszawa Mokot·w wydağ 

postanowienie o aresztowaniu 

Nowaka na trzy miesiŃce.       

ï SŃd dağ siň zwieŜĺ ï rzuciğ 

byğy minister transportu, gdy 

wyprowadzano go z sŃdu. 
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Posiedzenia rady odbywajŃ siň zazwyczaj raz w miesiŃcu. 

    Stryj prezydenta Dudy mieszka w Opolu, byğ w tym mieŜcie 

pracownikiem zakğad·w Remak, dyrektorem oddziağu Zakğadu 

UbezpieczeŒ Spoğecznych, a nastňpnie szefem urzňdu pracy. I jak 

stwierdziğ: ï JeŨeli ktoŜ gdzieŜ zauwaŨyğ, Ũe to doŜwiadczenie moŨe 

byĺ pomocne, no to, przepraszam bardzo, nie leŨeĺ, tylko dziağaĺ. 

    Ten ktoŜ to pochodzŃcy z Opola Janusz Kowalski, kt·ry w 

Ministerstwie Aktyw·w PaŒstwowych odpowiada za nadz·r nad 

GrupŃ PKP. Wiceminister Kowalski od kilku miesiňcy wprowadza 

swoich ludzi do sp·ğek kolejowych. 

    W lipcu 2020 r. czğonkiem rady nadzorczej sp·ğki spedycyjnej PKP 

Cargo Connect zostağ byğy piğkarz Odry Opole Jakub Bella. Bella 

jednoczeŜnie peğni stanowisko dyrektora w Polskim G·rnictwie 

Naftowym i Gazownictwie (wiceprezesem tego koncernu Janusz 

Kowalski byğ w latach 2015-2016). 

    W kwietniu 2020 r. czğonkiem rady nadzorczej PKP zostağ Filip 

Ostrowski, na co dzieŒ dyrektor biura ds. reformy nadzoru 

wğaŜcicielskiego w Ministerstwie Aktyw·w PaŒstwowych. Biuro jest 

zapleczem peğnomocnika rzŃdu ds. reformy nadzoru wğaŜcicielskiego 

nad sp·ğkami skarbu paŒstwa (tň funkcjň sprawuje wiceminister 

Kowalski). Z kolei wicedyrektor tego biura Izabela Wojtyczka od 

lipca 2020 r. zasiada w radzie nadzorczej PKP Cargo.  

    W poğowie sierpnia 2020 r. czğonkiem zarzŃdu PKP zostağ Rafağ 

Zgorzelski. Na to stanowisko przeni·sğ siň po kilku miesiŃcach pracy 

w Ministerstwie Aktyw·w PaŒstwowych. Kowalski i Zgorzelski w 

2003 r. razem stworzyli stowarzyszenie ĂStop Korupcjiò, a p·Ŧniej 

wsp·ğpracowali w zajmujŃcej siň geopolitykŃ fundacji Warsaw 

Institute. W biogramie na stronie internetowej PKP Rafağ Zgorzelski 

przedstawiony jest jako Ăpromotor idei patriotyzmu ekonomicznegoò. 

Zgorzelski byğ prezesem Og·lnopolskiego ZwiŃzku Pracodawc·w 

Niepublicznych Operator·w Pocztowych, organizacji reprezentujŃcej 

interesy firm InPost i PGP, naleŨŃcych do sp·ğek zarejestrowanych 

przez milionera Rafağa Brzoskň na Malcie i Cyprze. JednoczeŜnie 

firma Zgorzelski Consulting doradzağa firmie PGP w okresie obsğugi 

wyrwanego Poczcie Polskiej kontraktu na dorňczanie przesyğek 

sŃdowych. 

    Wraz ze Zgorzelskim do zarzŃdu PKP trafiğ Ireneusz MaŜlany. To 

akurat czğowiek Jacka Sasina, kierujŃcego Ministerstwem Aktyw·w 

PaŒstwowych. MaŜlany jest dziağaczem PiS w powiecie woğomiŒskim 

(w kadencji 2014-2018 przewodniczyğ klubowi PiS w radzie 

powiatu). Miejscowi politycy PiS to dla mieszkajŃcego w ZŃbkach 

Sasina prawdziwa kuŦnia kadr. Byğy burmistrz Woğomina, a obecnie 

radny miejski Ryszard Madziar jest szefem gabinetu politycznego 

Jacka Sasina (i jednoczeŜnie czğonkiem rady nadzorczej Totalizatora 

Sportowego). Byğy burmistrz ZŃbek i przewodniczŃcy rady powiatu 

woğomiŒskiego Robert Perkowski jest wiceprezesem PGNiG. 

    Tourn®e MaŜlanego po sp·ğkach-wnuczkach PKP trwa od trzech 

lat. Od czerwca 2017 r. do lipca 2018 r. byğ prezesem sp·ğki 

Cargosped Terminal Braniewo, jednoczeŜnie od marca do czerwca 

2018 r. byğ czğonkiem zarzŃdu sp·ğki PKP Cargo Connect. W lipcu 

2018 r. przesiadğ siň na fotel czğonka zarzŃdu remontujŃcej wagony 

sp·ğki PKP CargoTabor ï peğniğ tň funkcjň aŨ do powoğania w skğad 

zarzŃdu PKP w sierpniu 2020 r. Od niedawna MaŜlany zasiada 

r·wnieŨ w radzie nadzorczej Poczty Polskiej, a wczeŜniej byğ 

czğonkiem rady nadzorczej Zakğad·w Ceramicznych Bolesğawiec, w 

100% naleŨŃcych do skarbu paŒstwa. Å 
 

POLITYKA 

Kolejarze Kowalskiego 
 

Stryj prezydenta Andrzeja Dudy w sierpniu 

2020 r. zostağ powoğany na czğonka rady 

nadzorczej sp·ğki PKP Cargo. 69-letni Antoni 

Duda to emeryt, w latach 2015-2019 byğ 

posğem Prawa i SprawiedliwoŜci, lecz w 

wyborach w 2019 r. nie udağo mu siň zdobyĺ 

mandatu na kolejnŃ kadencjň. Na pytanie 

dziennikarza TVN o nepotyzm Antoni Duda 

odparğ: ï Prezydent, jak panu wiadomo, nie 

jeŦdzi pociŃgami. 

    Miesiňczne wynagrodzenie czğonka rady 

nadzorczej  PKP  Cargo  wynosi  12,7  tys. zğ. 

 
 

Å Czğonek rady 

nadzorczej PKP Cargo 

Antoni Duda. 
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MODERNIZACJE 

Dwutorowe problemy  
 

30 sierpnia 2020 r., po prawie p·ğtorarocznej przerwie, 

przywr·cono ruch miňdzy Otwockiem i PilawŃ. Rozbudowa 

tego odcinka do ciŃgu dwutorowego trwa jednak nadal. Na 

razie wiňc pociŃgi kursujŃ w dw·ch kierunkach jednym torem. 

Sp·ğka PKP Polskie Linie Kolejowe zapowiada, Ũe po dw·ch 

torach pociŃgi zacznŃ jeŦdziĺ w grudniu 2020 r. 

    LiczŃcy 26 km odcinek Otwock ï Pilawa byğ jednotorowym 

wŃskim gardğem na linii ğŃczŃcej Warszawň z Lublinem. Przy 

okazji dobudowy drugiego toru przeksztağcono stacjň ZabieŨki 

w przystanek osobowy. Jedynym punktem umoŨliwiajŃcym 

wyprzedzanie siň pociŃg·w na nowym dwutorowym odcinku 

bňdzie wiňc stacja Celestyn·w. 

    Dobudowa drugiego toru trwa r·wnieŨ na 47-kilometrowym 

odcinku Warka ï Radom. Z powodu rozbudowy od marca 

2019 r. wstrzymany jest ruch kolejowy miňdzy tymi miastami. 

Sp·ğka PKP PLK przesunňğa termin przywr·cenia kursowania 

pociŃg·w z wrzeŜnia 2020 r. na grudzieŒ 2020 r. Nowy termin 

jest jednak mağo realny: na przebudowywanym odcinku wciŃŨ 

nie zostağa wybudowana czňŜĺ wiadukt·w i most·w. 

    ZakoŒczenie modernizacji wcale nie bňdzie oznaczaĺ 

zakoŒczenia problem·w. Wraz z rozbudowŃ odcinka do 

dwutorowego znika wiňkszoŜĺ punkt·w umoŨliwiajŃcych 

mijanie siň pociŃg·w. Z siedmiu stacji leŨŃcych miňdzy WarkŃ 

a Radomiem swojŃ funkcjň zachowa jedynie Dobieszyn. 

Wszystkie pozostağe punkty stanŃ siň przystankami 

osobowymi (ponadto miňdzy przystankami Bartodzieje i 

Lesi·w ma powstaĺ posterunek umoŨliwiajŃcy jedynie 

przejazd miňdzy dwoma torami). Oznacza to, Ũe powstanŃ dwa 

dğugie odcinki bez moŨliwoŜĺ wyprzedzania siň pociŃg·w:  

19-kilometrowy miňdzy WarkŃ a Dobieszynem oraz aŨ        

28-kilometrowy miňdzy Dobieszynem a Radomiem. 

    Podradomskie gminy Jastrzňbia i JedliŒsk oraz 

stowarzyszenia Kocham Radom i Zielone Mazowsze na etapie 

planowania inwestycji przez PKP PLK zwracağy uwagň, Ũe 

liczba stacji przewidzianych do zlikwidowania wraz z budowŃ 

drugiego toru jest zbyt duŨa. ĂW wyniku tego bğňdu moŨe 

okazaĺ siň, Ũe po modernizacji przepustowoŜĺ linii w og·le nie 

wzroŜnie, mimo wybudowania drugiego toruò ï zwracağo 

uwagň juŨ w 2008 r. Zielone Mazowsze, dodajŃc, Ũe miňdzy 

WarkŃ a Radomiem naleŨy zachowaĺ nie jednŃ, a trzy stacje, 

tak by odlegğoŜci miňdzy nimi wynosiğy okoğo 15 km. Å 
 

 

 

 

 
 

 

 

 
 

 

 

 
 

 

 

 
 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

obiekt zawarty byğ w wariancie rozszerzonym, nie zostağ jednak ujňty 

w zakresie projektu. Mijanka wprowadzona zostağa do projektu po 

jego rozszerzeniu w styczniu 2019 r., juŨ w trakcie modernizacji linii ï 

m·wi Mirosğaw Siemieniec z PKP PLK. 

    Bez odbudowy mijanki miňdzy Dziağdowem a NidzicŃ pozostağby 

na zmodernizowanej linii aŨ 24-kilometrowy odcinek bez moŨliwoŜci 

mijania siň pociŃg·w. DecydujŃc o odbudowie mijanki Kozğowo, 

sp·ğka PKP PLK jednoczeŜnie wycofağa siň z planu stworzenia 

dwutorowego odcinka na p·ğnoc od stacji Nidzica. Pierwotnie bowiem 

planowano remont i elektryfikacjň toru nieczynnej linii do Wielbarka 

(wybiegajŃcej z Nidzicy r·wnolegle do linii Dziağdowo ï Olsztyn) i 

budowň przejŜcia rozjazdowego w miejscu, gdzie linie siň rozchodzŃ. 

Dziňki temu miağ powstaĺ dwutorowy fragment o dğugoŜci 2,5 km, na 

kt·rym pociŃgi mogğyby siň mijaĺ w trakcie jazdy ï bez koniecznoŜci 

dğuŨszych postoj·w na przepuszczanie siň na stacji Nidzica. 

    Mijanka Kozğowo zostanie podğŃczona do lokalnego centrum 

sterowania w Dziağdowie. FunkcjonujŃca od kilku miesiňcy mijanka 

Waplewo jest zdalnie sterowana przez dyŨurnego ruchu z Olsztynka. 

StŃd steruje siň r·wnieŨ mijankŃ GŃgğawki, kt·ra przed modernizacjŃ 

byğa obsğugiwana przez dyŨurnego ruchu na miejscu. Å 
 

MODERNIZACJE 

Nowe stare mijanki 
Ku koŒcowi zbliŨa siň trwajŃca od 2018 r. 

modernizacja 83-kilometrowej linii Olsztyn ï 

Dziağdowo, jednotorowej czňŜci ciŃgu ğŃczŃcego 

stolicň wojew·dztwa warmiŒsko-mazurskiego z 

WarszawŃ. 

    Do koŒca 2020 r. PKP Polskie Linie Kolejowe 

planujŃ wprowadzenie docelowych prňdkoŜci. W 

sumie na dw·ch trzecich dğugoŜci linii majŃ 

obowiŃzywaĺ prňdkoŜci 120-140 km/h. Przed 

modernizacjŃ pociŃgi nie mogğy przekraczaĺ 100 

km/h. Zwiňkszenie prňdkoŜci na cağej dğugoŜci nie 

byğo moŨliwe z uwagi na krňty przebieg linii. 

    W zakres modernizacji weszğa takŨe odbudowa 

dw·ch mijanek. ZlikwidowanŃ w 2005 r. mijankň 

Waplewo ponownie otwarto w marcu 2020 r. Na 

grudzieŒ 2020 r. planowane jest otwarcie mijanki 

Kozğowo (zlikwidowanej w 1994 r.). ï W studium 

wykonalnoŜci opracowanym w latach 2015-2017 

POğņCZENIA 

Cięcia po cichu 
 

Po zaledwie oŜmiu miesiŃcach funkcjonowania sp·ğka PKP Intercity 

wycofağa swoje poğŃczenia ze Zgorzelca. Uruchomienie w grudniu 

2019 r. pociŃgu dalekobieŨnego do tego 30-tysiňcznego miasta 

przedstawiano jako element szerszej strategii rozszerzania sieci 

poğŃczeŒ PKP Intercity. ï Systematycznie rozszerzamy zasiňg naszych 

usğug, zapewniajŃc mieszkaŒcom coraz wiňkszej liczby miast i 

miejscowoŜci podr·Ũ naszymi pociŃgami ï m·wiğ prezes PKP 

Intercity Marek Chraniuk, a sp·ğka informowağa na swojej stronie 

internetowej: ĂMieszkaŒcy Zgorzelca uzyskajŃ dostňp do usğug PKP 

Intercity. PrzewoŦnik wykorzysta efekty elektryfikacji linii do 

Zgorzelca i skieruje tam pociŃg z Warszawyò. Z koŒcem sierpnia 

2020 r. relacjň pociŃgu skr·cono do WňgliŒca, leŨŃcego 30 km przed 

Zgorzelcem. Sp·ğka zapewniğa nas, Ũe to tylko tymczasowe skr·cenie: 

ï PoğŃczenie ma zostaĺ przywr·cone do peğnej relacji. 

   Wycofane zostağy r·wnieŨ poğŃczenia Pendolino z Wağbrzycha i 

Jeleniej G·ry. Choĺ w maju i czerwcu 2020 r. sukcesywnie 

odtworzono sieĺ ExpressInterCityPremium po zawieszeniu z powodu 

epidemii koronawirusa, to poğŃczenia Warszawy z Sudetami wciŃŨ nie 

przywr·cono. Obecnie kursuje tylko w relacji Warszawa ï Wrocğaw. 

    Dziňki epidemii sp·ğka PKP Intercity mogğa po cichu wycofaĺ siň z 

uruchamiania pociŃg·w w relacji Ğ·dŦ Fabryczna ï Warszawa 

Lotnisko Chopina, kt·re notowağy znikomŃ frekwencjň. PoğŃczenia te 

zostağy zawieszone w marcu 2020 r. w konsekwencji wstrzymania 

ruchu lotniczego. Mimo stopniowego przywracania lot·w od czerwca 

2020 r., pociŃgi ğŃczŃce Ğ·dŦ z warszawskim lotniskiem nie wr·ciğy 

na tory. Å 
 
 


 

Å Punkty 

umoŨliwiajŃce 

mijanie siň 

pociŃg·w  

na linii Olsztyn  

ï Dziağdowo. 

 
 



POLITYKA 

Niezdrowe pożegnanie ministra 
 

ï Bojň siň zupeğnie czego innego: transport publiczny do szk·ğ 

i ze szk·ğ ï powiedziağ minister zdrowia Ğukasz Szumowski w 

wieczornym wywiadzie dla telewizji Polsat News 18 sierpnia 

2020 r., w dniu podania siň do dymisji. Byğa to odpowiedŦ na 

pytanie, czy powr·t dzieci do szk·ğ z dniem 1 wrzeŜnia 2020 r. 

nie bňdzie groziğ wzrostem liczby zakaŨeŒ koronawirusem. 

    WypowiedŦ ministra stoi w sprzecznoŜci z dotychczas 

przeprowadzonymi w r·Ũnych krajach badaniami nad 

rozprzestrzenianiem siň koronawirusa. Niemiecki Robert Koch 

Institut, zajmujŃcy siň badaniami nad zdrowiem publicznym, w 

ramach swoich analiz zidentyfikowağ 55 tys. miejsc zaraŨenia 

siň koronawirusem: w transporcie publicznym doszğo do 90 

zaraŨeŒ (to jedynie 0,16% przypadk·w). Podobne wyniki 

przynoszŃ badania z Francji czy Austrii. 

    PoglŃd byğego juŨ ministra Szumowskiego jest wiňc 

niezgodny nie tylko z aktualnym stanem wiedzy medycznej, 

ale takŨe z faktycznŃ sytuacjŃ w Polsce. 

    Na Europejskim Kongresie Gospodarczym, odbywajŃcym 

siň w pierwszych dnia wrzeŜnia 2020 r. w Katowicach, 

wiceminister infrastruktury Rafağ Weber poinformowağ, Ũe nie 

byğo Ũadnego ogniska koronawirusa w transporcie publicznym: 

ï Tego typu ognisk nie stwierdziliŜmy w cağym kraju.  Å 
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Zainteresowanie samorzŃd·w programem 

Kolej Plus zaskoczyğo nawet premiera:          

ï SŃdziliŜmy, Ũe spğynie 20 projekt·w, mamy 

prawie setkň ï oznajmiğ Mateusz Morawiecki 

po upğywie terminu skğadania wniosk·w do 

programu uzupeğniania lokalnej i regionalnej 

infrastruktury kolejowej. 
 

M` nrs`smhă bgvhkĕ 
    ï Nadesğane zgğoszenia czterokrotnie 

przekraczajŃ wartoŜĺ Ŝrodk·w planowanych 

na realizacjň Kolei Plus ï informuje prezes 

sp·ğki PKP Polskie Linie Kolejowe Ireneusz 

Merchel. 

    SamorzŃdy zgğaszağy siň do programu na 

ostatniŃ chwilň. TydzieŒ przed zamkniňciem 

trzymiesiňcznego naboru byğo zğoŨonych 

tylko szeŜĺ wniosk·w. Ostatecznie jednak do 

PKP PLK wpğynňğo 96 zgğoszeŒ. SamorzŃdy 

proponujŃ zar·wno budowň nowych linii (np. 

Krak·w ï MyŜlenice czy Konin ï Turek), 

rewitalizacjň nieczynnych tras (np. Bielsko-

Biağa ï Skocz·w ï Cieszyn), jak i mniejsze 

przedsiňwziňcia punktowe (np. odbudowň 

mijanki Tuczno KrajeŒskie czy budowň 

przystanku Wodzisğaw ślŃski Centrum). 

ZğoŨone wnioski opiewajŃ w sumie na okoğo 

25 mld zğ. Tymczasem na realizacjň 

programu rzŃd planuje wydaĺ 5,6 mld zğ. Do 

tego dojŜĺ ma 1 mld zğ jako 15-procentowy 

wkğad samorzŃd·w. 

    środki w ğŃcznej wysokoŜci 6,6 mld zğ, 

zgodnie z rzŃdowŃ uchwağŃ o programie 

Kolej Plus, majŃ byĺ w pierwszej kolejnoŜci 

przeznaczone na przedsiňwziňcia z listy 21 

priorytetowych propozycji, stworzonej przez 

Ministerstwo Infrastruktury i PKP PLK 

jeszcze przed ustanowieniem programu. Jak 

gğosi rzŃdowa uchwağa, koncepcje spoza listy 

mogŃ uzyskaĺ dofinansowanie dopiero Ăw 

przypadku wystŃpienia wolnych Ŝrodk·w w 

ramach programuò. 

    SpoŜr·d 96 zğoŨonych wniosk·w, w listň 

priorytet·w wpisuje siň 17 ï ich szacowany 

koszt to wedğug PKP PLK okoğo 6 mld zğ. Na 

przedsiňwziňcia spoza listy pozostanie wiňc 

okoğo 600 mln zğ. WiňkszoŜĺ zğoŨonych 

propozycji ï wartych w sumie 25 mld zğ ï 

odpadnie wiňc na kolejnych etapach selekcji. 
 

CqŬăbd qĕbd 
    Pierwszym sitem bňdzie ocena formalna: 

do 26 listopada 2020 r. sp·ğka PKP PLK 

sprawdzi, czy wnioski zostağy prawidğowo 

sporzŃdzone i czy wpisujŃ siň w podstawowy 

cel programu, jakim jest uzyskanie lub 

usprawnienie poğŃczeŒ dla miejscowoŜci 

liczŃcych wiňcej niŨ 10 tys. mieszkaŒc·w 

(wnioski dotyczŃce mniejszych miejscowoŜci 

bňdŃ musiağy zostaĺ odrzucone). 

    Dla koncepcji, kt·re przejdŃ wstňpnŃ 

selekcjň, samorzŃdy bňdŃ musiağy do 

listopada 2021 r. przygotowaĺ na wğasny 

koszt studia planistyczno-prognostyczne 

(obejmujŃce inwentaryzacjň stanu 

istniejŃcego, analizň uwarunkowaŒ 

Ŝrodowiskowych i konflikt·w 

spoğecznych, prognozy ruchu, 

warianty inwestycji oraz 

propozycje rozkğadu jazdy).  

    Pytanie, czy czňŜci lokalnych wğodarzy 

nie zadrŨy rňka przed wydaniem pieniňdzy 

na dokumenty studialne, w sytuacji gdy 

nie bňdzie jeszcze pewnoŜci, kt·re 

propozycje zostanŃ zakwalifikowane. Lista 

rankingowa wskazujŃca, kt·re koncepcje 

otrzymajŃ fundusze z programu, ma bowiem 

powstaĺ dopiero na przeğomie 2021 i 2022 r. 

Nastňpnie wiosnŃ 2022 r. ï po akceptacji tej 

listy przez ministerstwo ï sp·ğka PKP PLK 

ma zawrzeĺ umowy z samorzŃdami i 

przystŃpiĺ do przygotowania inwestycji, a 

potem ogğosiĺ przetargi na ich realizacjň. 
 

Cnōvh`cbydmhd h onsdmbi`ĵ 
    Przygotowane na zlecenie samorzŃd·w 

dokumenty studialne bňdŃ jeszcze musiağy 

zostaĺ skonsultowane ze sp·ğkŃ PKP Polskie 

Linie Kolejowe, kt·ra moŨe dŃŨyĺ przy tej 

okazji do zwiňkszenia kosztorys·w 

zgğoszonych koncepcji. ï Wykorzystamy 

nasze doŜwiadczenie i potencjağ ï zapewnia 

prezes PKP PLK i dodaje, Ũe zğoŨone 

wnioski mocno r·ŨniŃ siň pod wzglňdem 

szacowanych koszt·w: ï Mamy projekty 

liniowe za 2-3 mln zğ za kilometr. Mamy 

r·wnieŨ za 15 mln zğ za kilometr. 

    Wstňpne wyceny PKP PLK zakğadajŃ 

jeszcze wyŨsze koszty: na przykğad 

rewitalizacja linii CzempiŒ ï śrem zostağa 

wyceniona na 17,5 mln zğ za kilometr. 

    SamorzŃdy mogŃ obawiaĺ siň takŨe 

wzrostu koszt·w juŨ na etapie przygotowania 

i realizacji inwestycji. Dotychczas zderzağy 

siň z tym problemem przy inwestycjach 

finansowanych z regionalnych program·w 

operacyjnych ï skutkiem byğo wycofanie siň 

sp·ğki PKP PLK z czňŜci zaplanowanych 

przedsiňwziňĺ.  

    SamorzŃd wojew·dztwa mazowieckiego, 

wğaŜnie z obawy przed rosnŃcymi kosztami, 

poczŃtkowo nie planowağ uczestnictwa w 

programie Kolej Plus. 
 

Od Przasnysza do Kozienic 
    Ostatecznie jednak mazowiecki samorzŃd 

zğoŨyğ do programu Kolej Plus cztery 

wnioski ï wszystkie z listy propozycji PKP 

PLK i Ministerstwa Infrastruktury. 

     Dwa dotyczŃ modernizacji odcink·w 

Mağkinia ï Ostr·w Mazowiecka i Siedlce ï 

Sokoğ·w Podlaski w celu przywr·cenia 

poğŃczeŒ pasaŨerskich zlikwidowanych w 

1993 r. (odtŃd odcinki te sŃ wykorzystywane 

tylko w ruchu towarowym). Kolejny wniosek 

zakğada rozbudowň odcinka towarowego 

ğŃczŃcego liniň Warszawa ï Radom z 

Konstancinem-JeziornŃ w celu uruchomienia 

pociŃg·w pasaŨerskich do tego miasta. 

   Czwarty wniosek dotyczy odbudowy 

odcinka Mağkinia ï Kos·w Lacki ï Sokoğ·w 

Podlaski, dla kt·rego w 2004 r. wydana 

zostağa decyzja likwidacyjna, aby umoŨliwiĺ 

wybudowanie po jego Ŝladzie nowego 

przebiegu drogi wojew·dzkiej 627. W tej 

sytuacji odtworzenie linii kolejowej bňdzie 

wymagaĺ wytyczenia jej w cağkowicie 

nowym przebiegu, co wiŃŨe siň miňdzy 

innymi z koniecznoŜciŃ wykupu grunt·w. 

    Z wojew·dztwa mazowieckiego wnioski 

spğynňğy takŨe od samorzŃd·w lokalnych. 

Wğadze Serocka zaproponowağy, aby liniň do 

Zegrza ï kt·rej rewitalizacja ma skoŒczyĺ siň 

w 2022 r. ï wydğuŨyĺ do Serocka i dalej 

przez Puğtusk, Mak·w Mazowiecki do 

Przasnysza. Ratusz w Gr·jcu chce 

doprowadzenia do tego miasta linii z 

Warszawy. Wğadze Kozienic wnioskujŃ o 

powstanie ciŃgu ğŃczŃcego miasto z liniŃ 

Warszawa ï Radom, a wğadze Wňgrowa chcŃ 

budowy linii  Mrozy ï Wňgr·w ï Sokoğ·w 

Podlaski. Wğadze Sokoğowa Podlaskiego 

r·wnolegle do samorzŃdu wojew·dztwa 

zğoŨyğy wniosek o modernizacjň linii Siedlce 

ï Sokoğ·w Podlaski w celu reaktywacji 

poğŃczeŒ pasaŨerskich. 
 

Sukces w 2028 roku 
   JuŨ sam fakt duŨej liczby wniosk·w ï 

rzeczywiŜcie pokazujŃcy, Ũe samorzŃdy 

uwaŨajŃ dostňp do sieci kolejowej za waŨny 

czynnik rozwoju ï zostağ uznany przez 

tw·rc·w programu Kolej Plus za wielki 

sukces: ï Wielu malkontent·w m·wiğo, Ũe 

Kolej Plus siň nie uda, Ũe samorzŃdy nie bňdŃ 

zainteresowane, Ũe program jest Ŧle 

skonstruowany. Tymczasem wielki sukces 

Andrzeja Adamczyka: blisko 100 wniosk·w ï 

stwierdziğ wicedyrektor biura ministra 

infrastruktury Tomasz Gontarz, kt·ry brağ 

udziağ w opracowywaniu programu. 

Nawiasem m·wiŃc, po odtrŃbieniu sukcesu 

Gontarz odszedğ z ministerstwa i zostağ 

czğonkiem zarzŃdu PKP Intercity. 

    ï Program Kolej Plus od poczŃtku budziğ 

duŨo emocji. Do ostatniego dnia skğadania 

wniosk·w byğ brak wiary, Ũe program 

zakoŒczy siň sukcesem ï stwierdziğ prezes 

PKP PLK Ireneusz Merchel. I natychmiast 

doprecyzowağ: ï OczywiŜcie sukces to bňdzie 

koniec 2028 r., gdy zostanŃ zrealizowane 

wszystkie wnioski, kt·re zostanŃ 

zakwalifikowane.  
KAROL TRAMMER

ZEGRZE ƈ SEROCK ƈ PRZASNYSZ  
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Å Wysadzenie mostu nad Jeziorem Pilchowickim miağo byĺ zwieŒczeniem dziağaŒ sp·ğki PKP 

Polskie Linie Kolejowe od kilku lat prowadzonych wobec linii Jelenia G·ra ï Lw·wek ślŃski. 
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ĂFake news!ò ï uciňğo sprawň biuro prasowe 

sp·ğki PKP Polskie Linie Kolejowe, gdy w 

marcu 2020 r. byğy prezes Kolei 

DolnoŜlŃskich Piotr Rachwalski wszczŃğ 

alarm, Ũe sp·ğka PKP PLK wsp·ğpracuje z 

przedstawicielami producenta filmu ĂMission 

Impossible 7ò, kt·rzy zamierzajŃ wysadziĺ 

most na nieczynnej linii kolejowej z Jeleniej 

G·ry do Lw·wka ślŃskiego. 
 

Szwajcaria po polsku 
    Wybudowany przez Niemc·w w 1906 r. 

most nad Jeziorem Pilchowickim, kt·ry ma 

historycznŃ konstrukcjň kratownicowŃ, jest 

jednym z najwyŨszych most·w na polskiej 

sieci kolejowej. WylatujŃcy w powietrze 

most miağ graĺ przeprawň w Szwajcarii. 

    Wbrew zaprzeczeniom PKP PLK, sp·ğka 

juŨ 14 lutego 2020 r. podpisağa list intencyjny 

z reprezentujŃcŃ amerykaŒskich filmowc·w 

sp·ğkŃ Alex Stern w sprawie udostňpnienia 

im mostu. Pod koniec lipca 2020 r. 

wiceminister kultury Paweğ Lewandowski w 

rozmowie z portalem Wp.pl poinformowağ z 

entuzjazmem, Ũe amerykaŒscy filmowcy 

rzeczywiŜcie chcŃ wysadziĺ most, a jego 

resort udziela im wsparcia. I dodağ, Ũe o 

wysadzeniu mostu rozmawiağ juŨ z 

inŨynierami PKP PLK. Prezes tej sp·ğki 

Ireneusz Merchel kilka dni p·Ŧniej na antenie 

Radia Wrocğaw oznajmiğ: ï MoŨliwa bňdzie 

zgoda na zniszczenie starej konstrukcji. 

    Jak poinformowağ nowojorski ĂWall Street 

Journalò, gdy tw·rcy filmu ĂMission 

Impossible 7ò rozpoczynali poszukiwania 

mostu kolejowego do wysadzenia, Grupa 

PKP zaledwie w ciŃgu jednej doby wskazağa 

im przeprawň w Pilchowicach. W pomoc 

filmowcom zaangaŨowano nawet Wojsko 

Polskie, kt·re pod koniec 2019 r. dokonağo 

oglňdzin mostu pod kŃtem pirotechnicznym.  

    Cağa machina ruszyğa po liŜcie z proŜbŃ o 

udzielenie pomocy filmowcom wysğanym 

przez ambasador USA Georgette Mosbacher 

do ministra kultury Piotra GliŒskiego we 

wrzeŜniu 2019 r. 
 

Pewne problemy 
    Strategia amerykaŒskich filmowc·w oraz 

gorliwie wspierajŃcych ich polskich 

instytucji zakğadağa przeprowadzenie cağej 

operacji bez rozgğosu. Pierwszym hağasem 

miağ byĺ wybuch. Jednak po wszczňciu 

alarmu przez Piotra Rachwalskiego w obronň 

mostu zaangaŨowağy siň miňdzy innymi 

Fundacja Thesaurus, Fundacja Ochrony 

Dziedzictwa Przemysğowego ślŃska czy 

Miňdzynarodowy Komitet Ochrony 

Dziedzictwa Przemysğowego. 

    Wskutek hağasu DolnoŜlŃska Wojew·dzka 

Konserwator Zabytk·w Barbara Nowak-

Obelinda w sierpniu 2020 r. wpisağa 

pilchowicki most do rejestru zabytk·w. 

PokrzyŨowağo to plany filmowcom. Grupa 

PKP natychmiast zaproponowağa im, aby z 

uwagi na Ăpewne problemyò z mostem 

pilchowickim wysadzili innŃ przeprawň: 

most przez Wartň w Stobnicy na 

zlikwidowanej linii kolejowej Wronki ï 

Oborniki. Szybko okazağo siň jednak, Ũe 

Grupa PKP od oŜmiu lat nie jest juŨ 

wğaŜcicielem stobnickiego mostu ï obecnie 

zarzŃdza nim powiat szamotulski. 

    Wysadzenie mostu w Pilchowicach miağo 

byĺ zwieŒczeniem polityki od dekady 

prowadzonej przez PKP PLK wobec linii 

Jelenia G·ra ï Lw·wek ślŃski. 
 

Linia do wysadzenia 
    Pod koniec 2009 r. ï akurat w chwili 

przejňcia obsğugi linii przez Koleje 

DolnoŜlŃskie ï sp·ğka PKP PLK obniŨyğa 

dopuszczalnŃ prňdkoŜĺ z 50 do 30 km/h. 

    Pod koniec paŦdziernika 2014 r. sejmik 

wojew·dztwa dolnoŜlŃskiego przyjŃğ ĂPlan 

zr·wnowaŨonego rozwoju publicznego 

transportu zbiorowegoò zakğadajŃcy 

uruchomienie poğŃczeŒ w relacji Jelenia G·ra 

ï Lw·wek ślŃski ï Zğotoryja ï Legnica. 

Dokğadnie p·ğtora miesiŃca p·Ŧniej, w 

poğowie grudnia 2014 r., sp·ğka PKP PLK 

obniŨyğa prňdkoŜĺ miňdzy JeleniŃ G·rŃ a 

Lw·wkiem ślŃskim z 30 do 20 km/h. 

    W poğowie 2016 r. w PKP PLK podjňto 

decyzjň o tym, aby na trzech odcinkach linii 

(o ğŃcznej dğugoŜci 13,5 km) obniŨyĺ 

prňdkoŜĺ do zaledwie 10 km/h. To wymusiğo 

na Kolejach DolnoŜlŃskich wycofanie siň z 

obsğugi linii z koŒcem 2016 r.   

    WiosnŃ 2018 r. sp·ğka PKP PLK objňğa 

ciŃg Jelenia G·ra ï Lw·wek ślŃski 

prňdkoŜciŃ 0 km/h, tym samym doğŃczyğ on 

do linii istniejŃcych tylko teoretycznie: sŃ 

one zaliczane do sieci zarzŃdzanej przez PKP 

PLK, ale nie ma na nich moŨliwoŜci 

kursowania pociŃg·w. Wprowadzenie 

prňdkoŜci 0 km/h tğumaczy siň zğym stanem 

technicznym infrastruktury kolejowej. 
 

ū`cmxbg cyh`ĵ`ķ 
    Zğym stanem technicznym prezes PKP 

PLK tğumaczyğ teŨ zgodň na wysadzenie 

mostu: ï Przeprowadzona przez nas kilka lat 

temu ekspertyza wskazuje, Ũe stan obiektu jest 

zğy i w zwiŃzku z tym most zostağ wyğŃczony z 

uŨytku ï m·wiğ portalowi ĂRynek Kolejowyò 

Ireneusz Merchel wbrew dokumentacji PKP 

PLK z 2017 r., wedğug kt·rej przeprawa jest 

w stanie dostatecznym (jak wiele most·w, po 

kt·rych normalnie jeŨdŨŃ pociŃgi). 

    Nawet w ekspertyzie sporzŃdzonej na 

zlecenie filmowc·w dr inŨ. J·zef Rabiega z 

Politechniki Wrocğawskiej stwierdziğ, Ũe po 

wymianie podkğad·w i poprawie mocowania 

szyn moŨliwy bňdzie przejazd pociŃg·w z 

prňdkoŜciŃ 80 km/h. 

    Mimo apeli samorzŃd·w, prezes PKP PLK 

otwarcie m·wi, Ũe sp·ğka nie planuje prac 

majŃcych na celu przywr·cenie 

przejezdnoŜci linii Jelenia G·ra ï Lw·wek 

ślŃski: ï Dop·ki nie bňdzie decyzji o 

koniecznoŜci przywr·cenia ruchu pociŃg·w 

na tym moŜcie, PKP PLK nie podejmie 

Ũadnych dziağaŒ. 
 

Utrzymanie degradacji 
    Tymczasem do zapewnienia przejezdnoŜci 

linii z Jeleniej G·ry do Lw·wka ślŃskiego 

zobowiŃzuje sp·ğkň PKP PLK program 

ĂPomoc w zakresie finansowania koszt·w 

zarzŃdzania infrastrukturŃ kolejowŃ, w tym 

jej utrzymania i remont·w do 2023 r.ò, kt·ry 

zostağ przyjňty uchwağŃ rady ministr·w w 

styczniu 2018 r. Jednym z cel·w tego 

programu jest Ăzahamowanie degradacji i 

stopniowa odbudowa potencjağu linii o 

znaczeniu regionalnymò.  

    ï Program utrzymaniowy byğ oczekiwany 

przez PKP PLK. Dziňki niemu bňdzie 

moŨliwe zapewnienie wymaganej jakoŜci 

infrastruktury kolejowej ï po przyjňciu 

programu przez rzŃd m·wiğ Ireneusz 

Merchel. W grudniu 2018 r. kierowana przez 

niego sp·ğka zawarğa z Ministerstwem 

Infrastruktury umowň o przystŃpieniu do 

realizacji programu z poczŃtkiem 2019 r. 

    Zgodnie z podpisanŃ umowŃ, sp·ğka PKP 

PLK musi zapewniĺ na linii Jelenia G·ra ï 

Lw·wek ślŃski Ăbezpieczne przejazdy z 

prňdkoŜciŃ maksymalnŃ wynoszŃcŃ co 

najmniej 30 km/hò. Nieco ponad rok po 

zawarciu umowy sp·ğka PKP PLK 

rozpoczňğa demontaŨ urzŃdzeŒ sterowania 

ruchem kolejowym miňdzy JeleniŃ G·rŃ a 

Lw·wkiem ślŃskim. Przestano teŨ reagowaĺ 

na kradzieŨe i dewastacje infrastruktury. 

    Na realizacjň programu w latach 2019-

2023 zapewniono sp·ğce PKP Polskie Linie 

Kolejowe w budŨecie paŒstwa i funduszu 

kolejowym kwotň w wyskoŜci 23,8 mld zğ. 
 

KAROL TRAMMER

Wysadzona umowa 
Drugie dno sprawy wysadzenia mostu nad Jeziorem Pilchowickim 
________________________________________________________________________________________________________ 



Starszy brat patrzy 
Jtkhrx ncdiōbh` Ohnsq` L`kdory`j`+ jsñqx v y`qyăcyhdCentralnego 
Portu Komunikacyjnego axĵ nconvhdcyh`kmxza komponent kolejowy 
__________________________________________________________________________________________________________________ 

 

 
 

Å Piotr Malepszak (z lewej) odszedğ przede wszystkim z powodu konfliktu z Patrykiem Wildem. 
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Do dymisji podağ siň wiceprezes sp·ğki 

Centralny Port Komunikacyjny Piotr 

Malepszak. Odpowiadağ on za komponent 

kolejowy, czyli przygotowanie i budowň 

nowych linii kolejowych prowadzŃcych do 

mega-lotniska, kt·re ma powstaĺ na terenie 

gminy Baran·w w pobliŨu Grodziska 

Mazowieckiego. 
 

Trzecia osoba 
    ĂZ uwagi na wzajemny szacunek, ochronň 

d·br osobistych i poufnoŜĺ relacji nie 

komentujemy okolicznoŜci tego faktuò ï 

zaznaczyğa 24 lipca 2020 r. sp·ğka CPK w 

opublikowanej na swojej stronie internetowej 

informacji o odejŜciu Malepszaka. Jak 

nieoficjalnie dowiadujemy siň od os·b 

pracujŃcych w CPK, gğ·wnŃ przyczynŃ 

odejŜcia Malepszaka byğ konflikt z Patrykiem 

Wildem.  

    Patryk Wild nie peğni Ũadnej funkcji w 

sp·ğce, jest czğonkiem zespoğu doradczego 

peğnomocnika rzŃdu ds. Centralnego Portu 

Komunikacyjnego. W ramach tego ciağa 

koordynuje prace podzespoğu ds. rozbudowy 

sieci kolejowej. Na co dzieŒ Patryk Wild to 

radny sejmiku wojew·dztwa dolnoŜlŃskiego 

z ugrupowania Bezpartyjni SamorzŃdowcy, 

kt·re tworzy z Prawem i SprawiedliwoŜciŃ 

koalicjň rzŃdzŃcŃ Dolnym ślŃskiem. 

    Patryk Wild jest starszym bratem Mikoğaja 

Wilda, prezesa sp·ğki Centralny Port 

Komunikacyjny, a w latach 2017-2019 

peğnomocnika rzŃdu ds. CPK. Mikoğaj Wild 

to juŨ trzecia osoba kierujŃca CPK. Pierwszy 

prezes utworzonej w paŦdzierniku 2018 r. 

sp·ğki, Jacek Bartosiak, zrezygnowağ po 

zaledwie czterech miesiŃcach ï w lutym 

2019 r. W·wczas peğnienie obowiŃzk·w 

prezesa powierzono Piotrowi Malepszakowi. 

Od grudnia 2019 r. szefem sp·ğki CPK jest 

Mikoğaj Wild, po tym jak fotel rzŃdowego 

peğnomocnika musiağ zwolniĺ dla polityka 

PiS Marcina Horağy.  

    Na poczŃtku wrzeŜnia 2020 r. Horağa na 

antenie Polskiego Radia 24 zapowiedziağ, Ũe 

budowa lotniska rozpocznie siň w 2023 r., a 

pierwsze loty z Baranowa odbňdŃ siň w 2027 

r. Komponent kolejowy CPK ï obejmujŃcy 

budowň w sumie 1789 km nowych linii ï ma 

zostaĺ zrealizowany do 2034 r. 
 

Ukochane dziecko 
    OsiŃ konfliktu miňdzy Patrykiem Wildem 

a Piotrem Malepszakiem byğa kwestia 

dworca kolejowego, kt·ry ma powstaĺ obok 

planowanego portu lotniczego. Jak 

dowiadujemy siň z rozm·w z kadrami sp·ğki 

CPK, Wild chce Ũeby powstağ dworzec 

dwupoziomowy, leŨŃcy na skrzyŨowaniu 

nowych linii, natomiast Malepszak za 

rozsŃdniejszŃ uwaŨağ budowň obiektu 

jednopoziomowego ze zbiegajŃcymi siň do 

niego liniami. Odwoğany juŨ wiceprezes CPK 

dŃŨyğ teŨ do urealnienia planu budowy 

nowych linii kolejowych, tak aby zbyt 

szeroki front rob·t nie pogrzebağ cağego 

komponentu kolejowego. 

    O ile Patryk Wild zarzucağ Malepszakowi, 

Ũe jego zachowawcze podejŜcie moŨe w 

przyszğoŜci zemŜciĺ siň stworzeniem barier 

dla wzrostu przewoz·w, o tyle wiele z tez 

Malepszaka znajdowağo potwierdzenie w 

stworzonym w sp·ğce CPK modelu ruchu, 

prognozujŃcym wielkoŜĺ przewoz·w. 

    Pomysğ budowy lotniska wraz z 

promieniŜcie biegnŃcymi do niego nowymi 

liniami kolejowymi i centralnym punktem 

przesiadkowym na sieci kolejowej to 

ukochane dziecko Patryka Wilda. Po raz 

pierwszy tň koncepcjň Wild (wsp·lnie z 

Wojciechem Zdanowskim) zaprezentowağ w 

2012 r. JuŨ po piňciu latach ï w listopadzie 

2017 r. ï koncepcja ta znalazğa siň w uchwale 

rzŃdu w sprawie przygotowania i realizacji 

Centralnego Portu Komunikacyjnego. 

    Patryk Wild z tylnego siedzenia strzeŨe 

ukochanego dziecka i z duŨŃ niechňciŃ 

reaguje na pomysğy zmian w koncepcji. ï Kto 

nie jest jego wyznawcŃ, prňdzej czy p·Ŧniej 

bňdzie musiağ mu zejŜĺ z drogi ï m·wi 

dwumiesiňcznikowi ĂZ Biegiem Szynò jedna 

z os·b, kt·ra wsp·ğpracowağa z Wildem. 
 

PKP PLK bis 
    Patryk Wild zarzucağ Malepszakowi, Ũe z 

kolejowego pionu sp·ğki CPK zrobiğ PKP 

PLK bis. Malepszak w latach 2008-2016 byğ 

zatrudniony w sp·ğce PKP Polskie Linie 

Kolejowe. Z sukcesem przeprowadziğ tam 

wiele przedsiňwziňĺ szybko poprawiajŃcych 

stan infrastruktury kolejowej.  

    CzňŜĺ os·b, z kt·rymi Malepszak 

wsp·ğpracowağ w PKP PLK, ŜciŃgniňto do 

sp·ğki CPK. Chodzi miňdzy innymi o byğego 

dyrektora biura strategii PKP PLK Macieja 

Kaczorka, kt·ry w CPK zostağ szefem biura 

planowania kolei, czy Aleksandra Woğowca, 

w latach 2012-2014 czğonka zarzŃdu PKP 

PLK, kt·ry w CPK objŃğ stanowisko 

koordynatora komponentu kolejowego. 

    Patryk Wild nigdy nie ukrywağ swojego 

krytycznego spojrzenia na sp·ğkň PKP PLK. 

BňdŃc wicemarszağkiem wojew·dztwa 

dolnoŜlŃskiego (funkcjň tň peğniğ w latach 

2006-2008), zasğynŃğ wypowiedziŃ: ï Co 

roku PKP Polskie Linie Kolejowe zamykajŃ 

kolejne trasy, w likwidowaniu linii sŃ 

skuteczniejsze niŨ Armia Czerwona. 

    Patryk Wild chciağ zmieniĺ PKP PLK od 

wewnŃtrz. Jak siň dowiedzieliŜmy, niedawno 

Wild bezskutecznie pr·bowağ dostaĺ siň do 

zarzŃdu tej sp·ğki. 
 

Szara eminencja 
    W obecnej kadencji samorzŃdu Patrykowi 

Wildowi nie udağo siň teŨ ponowne objňcie 

stanowiska wicemarszağka wojew·dztwa 

dolnoŜlŃskiego. ï Jego problemem sŃ barwy 

polityczne, w Warszawie uwaŨany jest za 

dziağacza Bezpartyjnych SamorzŃdowc·w, a 

we Wrocğawiu za osobň bliskŃ PiS ï m·wiŃ 

nam na Dolnym ślŃsku. 

    Mimo wszystko Patryk Wild odnajduje siň 

w roli szarej eminencji. BňdŃc tylko radnym 

sejmiku, przyğoŨyğ rňkň do odwoğania z 

funkcji prezesa Kolei DolnoŜlŃskich Piotra 

Rachwalskiego, chwalonego za rozw·j sp·ğki 

i ogromny wzrost przewoz·w. ï To samorzŃd 

wojew·dztwa jest autorem sukcesu 

dolnoŜlŃskich przewoz·w kolejowych, bo ten 

sukces nie dotyczy tylko Kolei DolnoŜlŃskich, 

bardzo podobne wzrosty majŃ Przewozy 

Regionalne dziağajŃce na Dolnym ślŃsku ï 

powiedziağ na poczŃtku 2019 r. Patryk Wild 

w Radiu Wrocğaw w momencie odwoğania 

Piotra Rachwalskiego. 

    Po odejŜciu Piotra Malepszaka prezes CPK 

Mikoğaj Wild w rozmowie z portalem 

Money.pl poinformowağ, Ũe przynajmniej na 

razie kwestie komponentu kolejowego wejdŃ 

w zakres jego wğasnych kompetencji. A wiňc 

przynajmniej na razie wpğywy Patryka Wilda 

bňdŃ coraz wiňksze. 
 

KAROL TRAMMER
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Po aŨ roku prac PaŒstwowa Komisja Badania 

Wypadk·w Kolejowych obublikowağa w 

poğowie lipca 2020 r. raport rzucajŃcy Ŝwiatğo 

na niebezpieczny incydent, do kt·rego doszğo 

30 lipca 2019 r. na odcinku Zğocieniec ï 

Jankowo Pomorskie. 

    Obsğugiwany szynobusem SA136 pociŃg 

Polregio relacji Szczecinek ï Szczecin 

Gğ·wny o godz. 16.53 wyjechağ ze stacji 

Zğocieniec. O godz. 16.59 ze stacji Jankowo 

Pomorskie wyruszyğ pociŃg roboczy do 

podbijania tor·w Unimat 09 poznaŒskich 

Zakğad·w Rob·t Komunikacyjnych DOM 

(zmierzajŃcy ze Szczecina do ZğocieŒca). O 

godz. 17.07 maszynista szynobusu rozpoczŃğ 

nagğe hamowanie i uŨyğ sygnağu radio-stop ï 

zobaczyğ bowiem, Ũe zbliŨajŃcy siň z 

naprzeciwka pociŃg roboczy jedzie tym 

samym torem. PociŃgi zatrzymağy siň 600 

metr·w od siebie. ĞaŒcuch zdarzeŒ, kt·re 

doprowadziğy do tej sytuacji, miağ sw·j 

poczŃtek na stacji Zğocieniec. 
 

S jak Sabina 
    Gdy szynobus zbliŨağ siň do ZğocieŒca, 

maszynista usğyszağ w radiotelefonie sğowa 

miejscowego dyŨurnego ruchu: ï WjeŨdŨamy 

do ZğocieŒca na rozkaz pisemny N jak 

Natalia, wyjedziemy do Jankowa na rozkaz 

pisemny S jak Sabina. 

    Nastňpnie w czasie postoju szynobusu na 

stacji Zğocieniec dyŨurny ruchu podyktowağ 

maszyniŜcie zapowiedziany chwilň wczeŜniej 

rozkaz S: ï Wyjechaĺ z toru numer dwa 

nieposiadajŃcego semafora wyjazdowego na 

tor numer jeden do Jankowa. 

    DyŨurny ruchu podyktowağ powyŨszy 

rozkaz bez upewnienia siň, czy droga 

przebiegu zostağa prawidğowo uğoŨona przez 

nastawniczego. Niestety pracownik nastawni 

wykonawczej w ZğocieŒcu drogň przebiegu 

ustawiğ bğňdnie, przez co szynobus wyjechağ 

ze stacji torem lewym (numer dwa), a nie 

prawym (numer jeden). Tego, Ũe szynobus 

opuŜciğ stacjň niewğaŜciwym torem, 

nastawniczy nie zauwaŨyğ. JednoczeŜnie 

maszynista nie zareagowağ na to, Ũe 

prowadzony przez niego szynobus znalazğ siň 

na torze innym niŨ wskazany w rozkazie S. 

Kierownika pociŃgu nie zaniepokoiğ 

natomiast fakt, Ũe na przystankach RzňŜnica i 

Suliszewo Drawskie pasaŨerowie, kt·rzy 

czekali na peronie przy torze pierwszym, w 

chwili wjazdu szynobusu przebiegali na 

peron przy torze drugim. 

    Nastawniczy ze ZğocieŒca bğňdnie kierujŃc 

szynobus na tor numer dwa, wskazağ w 

urzŃdzeniach p·ğsamoczynnej blokady 

liniowej, Ũe pociŃg ten pojechağ torem numer 

jeden. To spowodowağo, Ũe dyŨurny ruchu ze 

stacji Jankowo Pomorskie byğ przekonany, Ũe 

tor numer dwa jest wolny i zdecydowağ siň 

wyprawiĺ nim skğad roboczy. UrzŃdzenia 

prawidğowo jednak wykryğy, Ũe tor numer 

dwa jest zajňty, przez co na semaforze nie 

dağo siň wyŜwietliĺ zielonego Ŝwiatğa. 

DyŨurny ruchu z Jankowa uznağ to za usterkň 

ï podyktowağ wiňc maszyniŜcie pociŃgu 

Unimat 09 rozkaz nakazujŃcy zignorowanie 

czerwonego Ŝwiatğa na semaforze i 

wyruszenie w stronň ZğocieŒca. 

    Osiem minut p·Ŧniej, miňdzy 

przystankami Drawsko Pomorskie i 

Suliszewo Drawskie, pociŃg roboczy oraz 

szynobus zatrzymağy siň naprzeciw siebie. 
 

Jezu, nie uczyli was tego? 
    Niebezpieczny incydent udağo siň ukryĺ 

przed mediami. Rok temu wzmiankň o 

zdarzeniu zamieŜciğ jedynie lokalny portal 

Drawskie Strony Internetowe po informacji 

otrzymanej od czytelnika. Zapytany przez 

drawski portal rzecznik prasowy sp·ğki PKP 

Polskie Linie Kolejowe Mirosğaw Siemieniec 

zapewniğ, Ũe Ănie byğo bezpoŜredniego 

zagroŨenia bezpieczeŒstwaò, dodajŃc, Ũe 

Ăpracownicy uczestniczŃcy w zdarzeniu byli 

trzeŦwi, posiadali niezbňdne przygotowanie 

do pracy oraz szkolenia. ZarzŃdca 

infrastruktury wykorzystuje wszystkie 

moŨliwoŜci, by personel byğ wğaŜciwie 

przygotowany do peğnienia obowiŃzk·w. 

Poza egzaminem wymaganym przed 

rozpoczňciem pracy na odpowiednim 

stanowisku, sŃ dodatkowe szkolenia 

okresowe i pouczenia w miejscu pracyò. 

    Tym zapewnieniom przeczy ujawnione w 

raporcie PKBWK nagranie rozmowy miňdzy 

dyŨurnymi ruchu. Gdy urzŃdzenia wskazağy, 

Ũe tor numer dwa jest zajňty, dyŨurny z 

Jankowa Pomorskiego ï myŜlŃc, Ũe doszğo do 

usterki ï poprosiğ dyŨurnego ze ZğocieŒca o 

wyzerowanie zajňtoŜci toru. 

ï Sğuchaj, nie wiem jak to zerowaĺ. 

ï Dajesz zlecenie jemu, jej, Ũeby wyzerowağ, 

no Jezu, nie uczyli was tego? Klikasz na tŃ, 

co masz it2zj. Zajňte, nie? I ci wyskoczy  

ta plansza jakaŜ tam i daj nakaz zerowania  

i wykonawcza zeruje. 

ï Nie mam pojňcia. 

ï Jak nie masz?! Dotknij palcem  

w to czerwone, e... Te czerwone na monitorze 

dotknij palcem. 

ï No tak, szlak zajňty. Liczba osi. 

ï No masz niezjechany. Jest tam na dole, 

dajesz nakaz. 

ï Nakaz zerowania, tak? 

ï NaciŜnij nakaz zerowania i ta wykonawcza 

niech zeruje. To nastňpny pociŃg moŨe bňdzie 

dobrze. Teraz ja nie wiem, bo ten mi juŨ 

pojechağ i dupa moŨe bňdzie, nie wiem. 

ï Ale mi nic nie daje! 

    Nastňpnie dyŨurny ruchu z Jankowa 

Pomorskiego zwr·ciğ siň do nastawniczego 

ze swojej stacji: ï Czekaj, bo tu kurwa maĺ 

zajňtoŜĺ toru nie wyskoczyğa, ta nie widzi, nie 

wie jak zrobiĺ teraz to wszystko. W dupň z 

tym ZğocieŒcem. 
 

Dezorientacja personelu 
    24 lipca 2019 r. ï czyli zaledwie tydzieŒ 

przed incydentem ï w ZğocieŒcu i Jankowie 

Pomorskim rozpoczňğa siň wstňpna 

eksploatacja urzŃdzeŒ sterowania ruchem po 

wymianie semafor·w ksztağtowych na 

Ŝwietlne i instalacji nowej p·ğsamoczynnej 

blokady liniowej wraz z czujnikami 

kontrolujŃcymi zajňtoŜĺ szlaku miňdzy tymi 

stacjami. 

    Wedğug PaŒstwowej Komisji Badania 

Wypadk·w Kolejowych, czynnikiem kt·ry 

m·gğ mieĺ wpğyw na zaistnienie incydentu, 

byğ spos·b realizacji przebudowy: ĂPodczas 

prac zmieniano wielokrotnie organizacjň 

ruchu i obowiŃzujŃce obostrzenia na stacji 

Zğocieniec i Jankowo Pomorskieò. Raport 

komisji m·wi wrňcz o Ădezorientacji 

personeluò w kwestii zasad prowadzenia 

ruchu na stacjach i szlakach. 

    Jak ponadto czytamy w raporcie, w 

wyniku przebudowy Ăulegğa pogorszeniu 

ergonomia pracy dyŨurnego ruchu nastawni 

dysponujŃcej, jak i nastawniczego nastawni 

wykonawczej stacji Zğocieniec. Te same 

nieprawidğowoŜci dotyczŃ stacji Jankowo 

Pomorskieò. Mianowicie nowe pulpity 

sterownicze w nastawniach w ZğocieŒcu i 

Jankowie Pomorskim zostağy wykonane 

niezgodnie z przepisami: nie posiadajŃ 

schematu ukğadu torowego, a przy tym 

umiejscowiono je z tyğu stanowisk 

pracownik·w obsğugi. ĂWarunki pracy i 

warunki ergonomiczne stanowiska pracy 

dyŨurnych ruchu i nastawniczego mogğy 

mieĺ wpğyw na powstanie incydentuò ï 

stwierdza raport PKBWK. 
 

Splot przyczyn 
    Komisja podkreŜla w raporcie, Ũe 

przyczyny incydentu na odcinku Zğocieniec ï 

Jankowo Pomorskie byğy zbieŨne z 

przyczynami tragicznej katastrofy pod 

Szczekocinami, gdzie 3 marca 2012 r. w 

czoğowym zderzeniu pociŃg·w zginňğo 16 

os·b. 

    Wyprawienie pociŃgu na niewğaŜciwy tor, 

a nastňpnie uznanie informujŃcych o tym 

wskazaŒ urzŃdzeŒ za usterkň. Brak biegğoŜci 

dyŨurnych ruchu w obsğudze systemu 

sterowania ruchem po jego przebudowie. 

UŜpiona czujnoŜĺ kolejarzy na nietypowe 

sytuacje z powodu nieustannie zmienianych 

zasad prowadzenia ruchu na 

przebudowywanym odcinku. To splot 

przyczyn, kt·re wystŃpiğy zar·wno pod 

Szczekocinami, jak i siedem lat p·Ŧniej na 

odcinku Zğocieniec ï Jankowo Pomorskie. 

    SzczňŜliwie ï dziňki dobrej widocznoŜci i 

nadaniu sygnağu radio-stop przez maszynistň 

szynobusu ï skutki zdarzenia koğo ZğocieŒca 

byğy zupeğnie inne niŨ pod Szczekocinami. 

    Jak czytamy w raporcie PaŒstwowej 

Komisji Badania Wypadk·w Kolejowych, na 

zaistnienie incydentu na odcinku Zğocieniec ï 

Jankowo Pomorskie wpğyw miağo miňdzy 

innymi to, Ũe choĺ po katastrofie pod 

Szczekocinami komisja wydağa szereg 

zaleceŒ dotyczŃcych bezpieczeŒstwa ruchu 

kolejowego, to w wiňkszoŜci nie byğy one 

przestrzegane.  
KAROL TRAMMER
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Å Czoğowe zderzenie koğo mijanki Pernink wzbudziğo podejrzenia wobec obowiŃzujŃcej  

na wielu czeskich liniach instrukcji D3 o uproszczonym sposobie prowadzenia ruchu. 
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7 lipca 2020 r. na zachodzie Czech, na 

jednotorowej linii Karlovy Vary ï Nejdek ï

PotŢļky, doszğo do katastrofy: skğad 

RegioShark czoğowo zderzyğ siň z jadŃcym z 

naprzeciwka szynobusem Regionova. W 

wypadku zginňğy dwie osoby, a 24 zostağy 

ranne. Do zderzenia doszğo nieopodal leŨŃcej 

na wysokoŜci 900 m n.p.m. mijanki Pernink, 

jednego z najwyŨej poğoŨonych punkt·w na 

czeskiej sieci kolejowej. 
 

Tragicym` onlxĵj` 
    W Perninku pociŃgi jadŃce z naprzeciwka 

miağy siň minŃĺ. Gdy o godz. 15.06 

obsğugiwany skğadem RegioShark pociŃg 

relacji Johanngeorgenstadt ï Karlovy Vary 

wjeŨdŨağ na mijankň, to zgodnie z rozkğadem 

jazdy powinien juŨ na niej staĺ szynobus 

Regionova w relacji Karlovy Vary ï 

Johanngeorgenstadt. Tego pociŃgu w 

Perninku jednak nie byğo. O godz. 15.07 

maszynista skğadu RegioShark ruszyğ wiňc w 

dalszŃ drogň ï pociŃg pokonağ wysoki 

kamienny wiadukt i wjechağ w las. Wtedy 

zza ğuku wyğoniğ siň szynobus Regionova, 

jadŃcy tego dnia z kilkuminutowym 

op·Ŧnieniem. Na reakcjň byğo juŨ za p·Ŧno: 

okoğo godz. 15.10 masywny RegioShark 

(wyprodukowany przez bydgoskie zakğady 

Pesa) wbiğ siň w znacznie lŨejszy szynobus 

Regionova i przepchnŃğ go 12 metr·w. 

    Wedğug pierwszych hipotez, maszynista 

skğadu RegioShark, widzŃc, Ũe na mijance 

Pernink nie ma pociŃgu jadŃcego w drugŃ 

stronň, bğňdnie uznağ, iŨ pociŃgi powinny 

minŃĺ siň na leŨŃcej 10 km dalej mijance 

Nov® Hamry ï tu zgodnie z rozkğadem jazdy 

mijanie odbywa siň w soboty, niedziele i 

Ŝwiňta. Feralnym dniem byğ jednak wtorek, 

obowiŃzywağ wiňc rozkğad jazdy dla dnia 

roboczego i pociŃgi powinny minŃĺ siň w 

Perninku. Tragiczna w skutkach pomyğka 

maszynisty mogğa wyniknŃĺ z tego, Ũe dzieŒ 

katastrofy byğ pierwszym po wyjŃtkowo aŨ 

trzydniowym okresie obowiŃzywania 

weekendowego rozkğadu jazdy (z uwagi na 

wypadajŃcy w poniedziağek 6 lipca DzieŒ 

Spalenia Mistrza Jana Husa, bňdŃcy Ŝwiňtem 

paŒstwowym). 
 

Cxqxftiăbx cxronyxsnqyx 
    Zdarzenie od razu poğŃczono z instrukcjŃ 

D3 o uproszczonym sposobie prowadzenia 

ruchu pociŃg·w, kt·ra na tej linii obowiŃzuje 

na odcinku Nejdek ï PotŢļky.  

    Na liniach funkcjonujŃcych na podstawie 

instrukcji D3 brak jest semafor·w, urzŃdzeŒ 

okreŜlajŃcych lokalizacjň pociŃg·w czy 

blokad informujŃcych o zajňtoŜci szlaku. Na 

mijankach nie ma personelu sterujŃcego 

ruchem ï zwrotnice albo sŃ przestawiane 

przez obsğugň pociŃg·w, albo dziağajŃ 

samoczynnie, wracajŃc do podstawowego 

uğoŨenia po przejeŦdzie pociŃgu (w takie 

rozjazdy wyposaŨona jest miňdzy innymi 

mijanka Pernink). 

    Ruchem pociŃg·w na kaŨdej linii D3 

zarzŃdza dyrygujŃcy dyspozytor. MaszyniŜci 

muszŃ informowaĺ go o wystŃpieniu 

op·ŦnieŒ czy zakğ·ceŒ w ruchu, a wtedy on 

wydaje im polecenia o ewentualnej zmianie 

miejsca mijania siň pociŃg·w czy 

koniecznoŜci wydğuŨenia postoju na danej 

mijance. DyrygujŃcy dyspozytor dla odcinka 

PotŢļky ï Nejdek pracuje na oddalonej o 

kilkanaŜcie kilometr·w stacji Karlovy Vary. 

    InstrukcjŃ D3 objňtych jest 80 odcink·w o 

ğŃcznej dğugoŜci prawie 1,7 tys. km ï to jedna 

sz·sta czeskiej sieci kolejowej. NajdğuŨszym 

ciŃgiem dziağajŃcym na zasadach D3 jest 61-

kilometrowa linia Blatno u Jesenice ï Beļov 

nad Teplou z siedmioma mijankami, kt·rŃ 

kursujŃ 22 pociŃgi osobowe na dobň. 

Ruchem na linii PŔovany ï Bezdruģice 

dyryguje dyspozytor z oddalonej aŨ o 53 km 

stacji Mari§nsk® L§znŊ. DyrygujŃcy 

dyspozytor ze stacji Suchdol nad Odrou 

odpowiada za zarzŃdzanie ruchem na trzech 

liniach lokalnych wybiegajŃcych z tego 

wňzğa oraz dodatkowo na oddalonej o 12 km 

linii Stud®nka ï B²lovec.  

    KaŨdego dnia okoğo 2 tys. pociŃg·w jeŦdzi 

wedğug instrukcji o uproszczonym sposobie 

prowadzenia ruchu i bezpiecznie dowozi 

tysiŃce pasaŨer·w do celu. 
 

L`ryxmhrs` y`onlmh`ĵ 
    Poprzednie czoğowe zderzenie na ciŃgu 

funkcjonujŃcym wedğug instrukcji D3 miağo 

miejsce 4 marca 2019 r. na linii Ļ§slav ï 

TŚemoġnice, gdzie miňdzy mijankami Ģleby i 

Ronov nad Doubravou wagon motorowy 

typu 810 wjechağ w jadŃcy z naprzeciwka 

skğad towarowy. W wypadku nikt nie zginŃğ, 

ale rannych zostağo szeŜĺ os·b. 

    BadajŃca wypadki kolejowe Dr§ģn² 

Inspekce w raporcie powypadkowym 

wskazağa, Ũe maszynista pociŃgu osobowego 

wyruszajŃc ze stacji Ļ§slav otrzymağ od 

tamtejszego dyrygujŃcego dyspozytora 

pisemne polecenie, by zgğaszağ siň z mijanek, 

bo liniŃ jednoczeŜnie bňdzie poruszağ siň 

skğad towarowy. Po dojechaniu do stacji 

koŒcowej TŚemoġnice maszynista poğŃczyğ 

siň z dyspozytorem i uzyskağ od niego zgodň 

na wyruszenie w trasň powrotnŃ. Na mijance 

Ronov nad Doubravou maszynista zapomniağ 

juŨ jednak o skontaktowaniu siň z 

dyspozytorem i zgodnie z rozkğadem jazdy 

odjechağ w kierunku kolejnej mijanki Ģleby. 

Wkr·tce przed motorakiem pojawiğo siň 

czoğo nadjeŨdŨajŃcego pociŃgu towarowego i 

doszğo do zderzenia. Nawiasem m·wiŃc, 

skğad ĻD Cargo miağ dotrzeĺ na mijankň 

Ronov nad Dobravou wczeŜniej, by tam 

poczekaĺ na pociŃg osobowy i go przepuŜciĺ. 

JednakŨe skğad towarowy, z powodu awarii 

lokomotywy, zatrzymağ siň na 12 min. na 

szlaku Ģleby ï Ronov nad Doubravou. 

    W raporcie powypadkowym Dr§ģn² 

Inspekce zarekomendowağa wyposaŨenie 

lokalnej linii Ļ§slav ï TŚemoġnice w cyfrowy 

system sterowania ruchem ETCS (European 

Train Control System). 
 

@m`ke`adbh nc adyohdbydķrsv` 
     Oparty na sieci GSM i czujnikach w torze 

(balisach) system ETCS przekazuje na 

monitor w kabinie maszynisty informacje o 

sygnağach i dozwolonej prňdkoŜci, a przy 

niezastosowaniu siň przez maszynistň do 

podawanych wskazaŒ automatycznie 

zmniejsza prňdkoŜĺ lub zatrzymuje pociŃg. 

Temat objňcia lokalnych linii tym systemem 

ï wczeŜniej uznawanym za rozwiŃzanie 

wyğŃcznie dla najwaŨniejszych magistral ï 

wr·ciğ po czoğowym zderzeniu w Perninku. 

    8 lipca 2020 r., nazajutrz po tym wypadku, 

paŒstwowa agencja zarzŃdzajŃca czeskŃ 

sieciŃ kolejowŃ Spr§va Ģeleznic wydağa 

oŜwiadczenie, w kt·rym zapewniğa, Ũe 

Ădop·ki osoby odpowiedzialne za ruch 

przestrzegajŃ przepis·w, eksploatacja linii 

objňtych instrukcjŃ D3 jest cağkowicie 

bezpiecznañ, dodajŃc jednak, Ũe jednŃ z  Ʒ
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Ʒ moŨliwoŜci podwyŨszenia poziomu 

bezpieczeŒstwa na tych liniach jest objňcie 

ich uproszczonŃ wersjŃ systemu ETCS. 

    Tego samego dnia Ministerstwo 

Transportu zaznaczyğo, Ũe Ădla zwiňkszenia 

bezpieczeŒstwa bňdzie dŃŨyĺ do 

wyposaŨenia w system ETCS wszystkich 

kategorii linii na sieci kolejowejñ. Wedğug 

wstňpnych szacunk·w ministerstwa, 

wprowadzenie systemu ETCS na linie D3 ma 

pochğonŃĺ okoğo 12 mld koron (czyli w 

przeliczeniu ponad 2 mld zğ). 

    Koncepcjň wyposaŨenia linii lokalnych w 

system ETCS ostro skrytykowağ JindŚich 

BerounskĨ ze ZwiŃzku Zawodowego Usğug i 

Transportu: ĂJego implementacja na linie 

lokalne jest bezsensowna i nierealna, a ze 

wzglňdu na koszty bňdzie raczej oznaczağa 

znikanie lokalnych linii kolejowychñ. 

BerounskĨ w swoim oŜwiadczeniu nazwağ 

urzňdnik·w Ministerstwa Transportu 

Ăanalfabetami w kwestii bezpieczeŒstwa na 

koleiñ, kt·rzy snujŃc dalekosiňŨne plany 

objňcia lokalek systemem ETCS, skreŜlili 

sprawdzony w praktyce system Radioblok.  
 

OnŬdfm`mhd y Q`chnaknjhdl 
    Jeszcze niedawno to wğaŜnie Radioblok 

byğ wskazywany jako alternatywa wobec 

funkcjonowania linii na podstawie instrukcji 

D3. Radioblok dziağa na 70-kilometrowej 

linii Ļ²ļenice ï Volary, gdzie zostağ 

uruchomiony w grudniu 2014 r. po trzech 

latach test·w. UrzŃdzenia systemu nie 

pozwalajŃ na odjazd pociŃgu bez uzyskania 

zgody dyspozytora linii oraz na wjazd dw·ch 

pociŃg·w na ten sam szlak ï w takich 

sytuacjach Radioblok automatycznie 

zatrzymuje pociŃgi.  

    Od grudnia 2017 r. ruch pasaŨerski na linii 

Ļ²ļenice ï Volary prowadzi prywatny 

przewoŦnik GW Train Regio, kt·ry po 

zdobyciu 15-letniego kontraktu na obsğugň tej 

trasy wyposaŨyğ w urzŃdzenia Radioblok 

osiem swoich szynobus·w. Ruch towarowy 

na linii obsğuguje ĻD Cargo (urzŃdzenia 

Radioblok posiadajŃ dwie lokomotywy tej 

sp·ğki). 

    Mimo pozytywnych ocen dziağania 

systemu Radioblok na linii Ļ²ļenice ï 

Volary, Spr§va Ģeleznic porzuciğa plany 

obejmowania nim innych ciŃg·w 

funkcjonujŃcych na zasadach instrukcji D3. 

    Po katastrofie w Perninku czeskie media 

zaczňğy dopytywaĺ, dlaczego systemu 

Radioblok nie wprowadzono na kolejne linie. 

W reakcji na te gğosy Ministerstwo 

Transportu natychmiast zaznaczyğo na swojej 

stronie internetowej, Ũe o doborze system·w 

zabezpieczenia na poszczeg·lnych liniach 

decyduje Spr§va Ģeleznic. Nastňpnie w tym 

samym komunikacie ministerstwo 

postanowiğo ostatecznie rozprawiĺ siň z 

systemem Radioblok: ĂPrawo europejskie 

pozwala na instalowanie na sieci kolejowej 

tylko systemu ETCS lub uznanych system·w 

krajowych. Radioblok z punktu widzenia 

Unii Europejskiej nie jest takim systemem. 

Radioblok nie jest nawet peğnowartoŜciowym 

zabezpieczeniem mogŃcym dziağaĺ bez 

udziağu czynnika ludzkiego. Nie ma 

przepis·w, na podstawie kt·rych moŨnaby 

wymagaĺ od przewoŦnik·w wyposaŨenia 

swojego taboru w urzŃdzenia systemu 

Radioblokñ. 
 

Qnyj`y ady vxiăsjt 
    OdejŜcie od rozwijania systemu Radioblok 

na rzecz zapowiedzi stworzenia wersji 

systemu ETCS dla linii lokalnych oznacza 

zamroŨenie na prawie dekadň dziağaŒ 

majŃcych na celu instalacjň urzŃdzeŒ 

zabezpieczenia na liniach z uproszczonym 

sposobem prowadzenia ruchu pociŃg·w. 

Wedğug zapowiedzi Ministerstwa Transportu, 

pierwsza taka linia ma bowiem zostaĺ objňta 

systemem ETCS dopiero w 2030 r. W 

sytuacji hağasu medialnego konieczne byğo 

jednak podjňcie krok·w mogŃcych przynieŜĺ 

efekty w znacznie bliŨszej perspektywie. 

    15 sierpnia 2020 r. zaczňğa obowiŃzywaĺ 

zmiana instrukcji D3 o uproszczonym 

sposobie prowadzenia ruchu: wprowadzony 

zostağ obowiŃzek zgğaszania siň maszynist·w 

z kaŨdej mijanki do dyrygujŃcego 

dyspozytora. ï Dalsza jazda bňdzie zawsze i 

bez wyjŃtku moŨliwa tylko po uzyskaniu 

sğownego rozkazu odjazdu ï m·wiğ dyrektor 

generalny Spr§vy Ģeleznic JiŚ² Svoboda dwa 

tygodnie przed wejŜciem w Ũycie zmian w 

instrukcji D3. 

    W tym samym czasie paŒstwowy 

przewoŦnik Ļesk® Dr§hy ogğosiğ stworzenie 

opartej na pozycjonowaniu GPS aplikacji na 

tablety, majŃcej przypominaĺ maszynistom o 

koniecznoŜci zgğoszenia siň z mijanek do 

dyrygujŃcego dyspozytora oraz ostrzegajŃcej 

o znajdujŃcych w pobliŨu innych pociŃgach. 

Ļesk® Dr§hy zapowiedziağy udostňpnienie 

aplikacji konkurencyjnym przewoŦnikom, 

kt·rzy obsğugujŃ linie z uproszczonym 

sposobem prowadzenia ruchu (przykğadowo 

linie D3 Vset²n ï Velk® Karlovice i Horn² 

Lideļ ï Bylnice obsğuguje Arriva, liniň Doln² 

Lipka ï Ġt²ty LeoExpress, a liniň Strakonice 

ï Volary GW Train Regio). 
 

Tqyăcydmh` 'mhd( y`cyh`ĵ`ĵx 
    Gdy wszystkie oczy byğy zwr·cone na 

linie dziağajŃce wedğug instrukcji D3, do 

wypadk·w zaczňğo dochodziĺ na liniach 

wyposaŨonych w nowoczesne systemy 

sterowania ruchem kolejowym. 

    10 lipca 2020 r. ï trzy dni po wypadku w 

Perninku ï na stacji Praha BŊchovice pociŃg 

pospieszny relacji Praha ï ĢŅ§r nad S§zavou 

zderzyğ siň z pustym piňtrowym 

elektrycznym zespoğem trakcyjnym 

CityElephant jadŃcym po pasaŨer·w 

zatrzymanego pociŃgu Pendolino, pod 

kt·rym zginŃğ czğowiek. 

    14 lipca 2020 r. wieczorem doszğo do 

zderzenia pociŃg·w przed stacjŃ ĻeskĨ Brod: 

obsğugiwany skğadem CityElephant pociŃg 

relacji Praga ï řeļany nad Labem uderzyğ w 

tyğ stojŃcego przed semaforem wjazdowym 

nocnego ekspresu ĻD Cargo wiozŃcego listy 

i paczki z Pragi do Pardubic, OğomuŒca i 

Ostrawy (Ļesk§ Poġta poinformowağa, Ũe w 

wyniku wypadku doszğo do zniszczenia lub 

uszkodzenia 1,8 tys. przesyğek). Publiczna 

telewizja informacyjna ĻT24 podkreŜliğa, Ũe 

wypadek ï w kt·rym zginŃğ maszynista 

skğadu CityElephant ï miağ miejsce na linii z 

najlepszym systemem zabezpieczenia w 

Czechach. 

    Zar·wno ĻeskĨ Brod, jak i Praha 

BŊchovice to stacje poğoŨone na gğ·wnej 

czeskiej linii biegnŃcej z Pragi w kierunku 

Brna i Ostrawy. ZarzŃdzanie ruchem na tej 

magistrali, na odcinku od Pragi po wňzeğ 

Ļesk§ TŚebov§, odbywa siň z dziağajŃcego od 

2016 r. centrum zdalnego sterowania ruchem 

w Pradze, kt·re ğŃcznie obejmuje 475 km 

linii kolejowych. To jedna z dw·ch takich 

jednostek na czeskiej sieci kolejowej. Drugie 

Centr§ln² Dispeļersk® PracoviġtŊ dziağa na 

stacji wňzğowej PŚerov, zdalnie sterujŃc 

ruchem na 520 km linii kolejowych Moraw i 

ślŃska. 

    Do kolejnego wypadku doszğo na linii 

Cheb ï Pilzno, na kt·rej ruchem r·wnieŨ 

steruje Centr§ln² Dispeļersk® PracoviġtŊ z 

Pragi: 22 lipca 2020 r. obsğugiwany 

szynobusem Regionova op·Ŧniony 10 min. 

pociŃg osobowy relacji Karlovy Vary ï Cheb 

ï Mari§nsk® L§znŊ ruszyğ ze stacji L§znŊ 

Kynģvart, mijajŃc semafor wskazujŃcy 

sygnağ Ăst·jò i nastňpnie wykoleiğ siň na 

rozjeŦdzie, kt·ry byğ juŨ ustawiony dla 

pociŃgu Pendolino relacji Frantiġkovy L§znŊ 

ï Bohum²n, majŃcego zaraz przemknŃĺ przez 

L§znŊ Kynģvart bez postoju. ï Pendolino 

zatrzymağo siň okoğo 600 metr·w od 

wykolejonego pociŃgu. Do zderzenia dojŜĺ 

nie mogğo, zadziağy urzŃdzenia 

zabezpieczajŃce ï powiedziağ dziennikowi 

ĂBleskò Marek Illiaġ ze Spr§vy Ģeleznic, 

pozostawiajŃc bez wyjaŜnienia, dlaczego 

nowoczesne urzŃdzenia nie zareagowağy na 

zignorowanie czerwonego Ŝwiatğa przez 

maszynistň szynobusu Regionova. 
 

KAROL TRAMMER

7.07.2020, Pernink: 
bynĵnvd ycdqydmhd 
onbhăfñvosobowych 

 
 



22.07.2020, Lázně Kynžvart: 
vxjnkdidmhd onbhăft nrnanvdfn 

 
 



10.07.2020,  
Praha Běchovice:  
zderzenie pustego 
rjĵ`ct y onbhăfhdl
pospiesznym 
 



14.07.2020, Český Brod: najechanie  
onbhăft onclhdirjhdfn m` onbhăf onbysnvx 

 
 

22.07.2020, Jablonné nad Orlicí: 
cv` onbhăfh m` idcmxl snqyd 

 
 



15.07.2020, Medlešice:  
vxjnkdidmhd onbhăft nrnanvdfn 
 
  
 
 



12.07.2020, Kazín: vi`yc onbhăft nrnanvdfn
m` ncrsĕo y`iĕsx oqydy onbhăf onrohdrymx 
  
 
 



11.08.2020, Jihlava: zderzenie 
onbhăft snv`qnvdfn h knjnlnsxvx 
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13.08.2020, Tišnov:  
vxjnkdidmhd onbhăft onrohdrymdfn 
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14.08.2020, Mstětice: 
yahdfmhĕbhd v`fnmñv
towarowych z bocznicy  
i wykolejenie  
onbhăft onclhdirjhdfn m`
onbhăf onbysnvx 
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                                                      Co porusza Mazowsze.  


POCIŋGI POD SPECJALNYM NADZOREM 
 

ăPierwszy przeszedġ kontrolŋ celnņ i zanim nadejdņ 
kolejni pasaŮerowie, miaġ nadziejŋ, iŮ zaġatwi dla siebie  
w pociņgu samodzielny przedziaġ sypialny. Nienawidzi ġ 
rozbieraļ siŋ w obecnoŢci innych. Zdawaġ sobie sprawŋ,  
Ůe wykupienie przedzia ġu bŋdzie go kosztowaġo drogo, 
choļby dlatego, Ůe jest ŭydem; to nie bŋdzie sprawa 
uprzejmego pytania i odpowiednio wysokiej ġap·wki. 
Przeszedġ wzdġuŮ jasno oŢwietlonego wagonu 
restauracyjnego; maġe lampki o bladopurpurowym blasku 
oŢwietlaġy stoliki nakryte do obiadu. èOstenda Ȥ Kolonia - 
Wiedeŗ - Belgrad Ȥ Istambuġç. Minņġ tabliczkŋ nawet jej 
nie czytajņc; znaġ trasŋó 
 

Graham Greene*, ăPociņg do Stambuġuó 
(tġumaczenie Piotr KuŢ) 

* angielski powieŢciopisarz i dramaturg,  
Ůyġ w latach 1904-1991 



OD BAĠTYKU PO TATRY  
 

ăPanoramaó 
Warszawa Wschodnia ð Wrocġaw Gġ·wny 
 

ăBitwa pod Racġawicamió to obraz w formie panoramy   
o wymiarach wysokoŢci 1,5 metra i dġugoŢci 11,4 metra, 
stworzony pod kierunkiem Jana Styk i i Wojciecha Kossaka  
przez ġņcznie dziewiŋciu malarzy. Obraz olejny ð prezentujņcy 
zwyciŋstwo wojsk generaġa Tadeusza KoŢciuszki nad wojskami 
rosyjskimi ð powstaġ w 1894 r., na stulecie bitwy pod 
Racġawicami. Przez 50 lat ăBitwa pod Racġawicamió  
wystawiana byġa w Parku Stryjskim we Lwowie. Po II wojnie 
Ţwiatowej udaġo odzyskaļ siŋ od Zwiņzku Socjalistycznych 
Republik Radzieckich czŋŢļ dzieġ sztuki pozostawionych na 
kresach wschodnich, w tym ăBitwŋ pod Racġawicamió.  
W 1946 r. wielki obraz zostaġ przewieziony do Wrocġawia,  
kt·ry wġaŢnie znalazġ siŋ w granicach Polski. Pierwsze dwa lata 
panorama przeleŮaġa w magazynach na stacji towarowej 
Wrocġaw Broch·w. Nastŋpnie przez cztery dekady 
prezentowane byġy we wrocġawskim Muzeum Narodowym 
jedynie fragmenty panoramy. JednoczeŢnie trwaġy Ůmudne 
ustalenia odnoŢnie miejsca wystawienia caġego 11-metrowego 
pġ·tna. Ostatecznie dopiero w 1985 r., po ponad 20 latach 
budowy, we wrocġawskim Parku Sġowackiego otwarto okrņgġy 
budynek Panorama Racġawicka, w kt·rym wreszcie wystawiony 
zostaġ caġy obraz ăBitwa pod Racġawicamió. Wkr·tce potem  
ð w 1987 r. ð uruchomiono pociņg ăPanoramaó, kt·ry po dziŢ 
dzieŗ ġņczy Warszawŋ z Wrocġawiem. 
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POD DOBRŋ PRASŋ 
 

 

ăPodczas inwestycji taborowych na pierwszym miejscu 
stawiamy bezpieczeŗstwo i komfort. Pociņgi muszņ byļ 
niezawodne i wygodneó 
 

ūr·dġo: miesiŋcznik ăW podr·Ů z PKP Intercity  
ð narodowym przewoŬnikiem kolejowym ó 

Wydawca: Skivak  
 

WYCIECZKI OSOBISTE  

Å pisze Przechodzieś 
 

Zobaczyļ dom Napoleona 
W moim dzieciŗstwie istnieli jeszcze ludzie, przewaŮnie starsi, 
urodzeni w XIX wieku, zafascynowani Napoleonem  
i wyznajņcy jego kult. Przykġadem wydawaġ siŋ dziadek 
kolegi, kt·ry uwaŮaġ, Ůe kaŮdy obowiņzkowo winien zobaczyļ 
dom w Puġtusku, gdzie Napoleon przebywa ġ i nocowaġ. 
Organizowaġ wiŋc wyjazdy dla swej rodzi ny i znajomych. 
Byġa to w·wczas niemaġa podr·Ů trakcjņ parowņ. Jechaġo siŋ 
normalnym torem z Warszawy do Nasielska, a stamtņd 
wņskotor·wkņ do Puġtuska. Tu dziadek zapraszaġ  na w·dkŋ 
i smaŮone pġotki, z knajpy nie dawaġ siŋ wyciņgnņļ, twierdzņc, 
Ůe dom moŮe poczekaļ, jako Ůe nie ucieknie. 
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Zaciekawiġy mnie Wycieczki Osobiste. W Stromcu takŮe stoi neogotycki koŢci·ġ (z lat 1900-1905) i jest ogromny! Odwiedzajņcy Stromiec 
Warszawiacy m·wiņ, Ůe wyglņda jak katedra. WieŢ chġopska, najbliŮsi dziedzice jeŬdzili na msze do Biaġobrzeg·w. WczeŢniej w tym miejscu 
staġ koŢci·ġ modrzewiowy - takie byġy popularne w okolicy. Po tym jak siŋ spaliġ, carskie wġadze daġy zezwolenie na nowy, ale postawiġy 
wym·g duŮego rozmiaru, ponoļ w nadziei, Ůe chġopom siŋ nie uda i osġabiona zostanie pozycja KoŢcioġa. Chġopi siŋ zawziŋli i zbudowali, duma 
z tego zostaġa im jeszcze do koŗca XX wieku. Nie sņdzŋ, Ůeby to byġa odpowiedŬ uniwersalna, ale sņdzŋ, Ůe zdarzyġo siŋ tak wiŋcej niŮ raz. 

Jarosġaw Zi·ġkowski 
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